
 

Møde i GESEK's styregruppe 
 
Tid: Mandag d. 2. marts kl. 16:30 til 19:00 

Sted: European Energy, Kassø 

Til stede: Steen Brødbæk, Søren Knudsen Kær, Jørgen Nielsen, Erik Lauritzen, Mads Skau, Henrik 
Bindslev, Iben Arvad Hansen, Mads Sandemann, Glenda Napier, Pernille Refshauge, Nikolaj Stig 
Nielsen (Ref.)  
 
Gæster: Lau Holm Albertsen, Energy Cluster Denmark 
 
Afbud: Lars Tveen, Jesper Frost Rasmussen, Bo Libergren, Dan Holmgaard Andersen, Jens Ejner 
Christensen, Lasse Rosendahl  
_________________________________________________________________________________ 
 

REFERAT 
 
 
1. Velkomst og godkendelse af referat fra sidste møde v. Steen Brødbæk  

Referatet fra 240623 blev godkendt uden bemærkninger.   
 

2. Kort nyt - siden sidst v. Nikolaj Stig Nielsen 

NSN leverede følgende korte informationer:  

• GESEK har med assistance fra ekstern konsulent, Pernille Refshauge, deltaget i 
Klimafolkemødet i Middelfart 28.-29. august. Formålet var primært at oplyse 
interesserede om fremtidsperspektiverne i grøn energi. I løbet af de to dage var 
GESEK i direkte dialog med 3-400 personer. 

• GESEK er vært for en fælles workshop med det nordjyske erhvervsfyrtårn om 
samarbejdsmuligheder og fælles snitflader. Fra Syd deltager erhvervshuset, Energy 
Cluster Denmark, work-live-stay samt GESEK. 

• Det nordjyske fyrtårn har rakt ud mhp. at arrangere et virksomhedsbesøg  i det 
sydjyske for nordjyske SMV virksomheder. NSN hjælper med at formidle kontakt til 
virksomheder og lokaler i samarbejde med Triangle Energy Alliance. 

• NSN er facilitator for på en workshop om energiparker i Vejen Kommune 10. sept. 

• Konsulentfirmaet Pluss er på opdrag af Erhvervsstyrelsen i gang med at lave en 
evaluering af erhvervsfyrtårnskonceptet på tværs af de 8 fyrtårne. Nikolaj Stig 
Nielsen, Steen Brødbæk, Iben Arvad Hansen og Mads Sandemann er blevet 
interviewet. 



 

3. Status på FRO Åben Pulje v. Lau Holm Albertsen 

LHA orienterede om, at der siden sidste møde er indkommet syv nye projektforslag til GESEK's 
åbne pulje, som oprindeligt var på 16,8 mio. kr., bevilget i efteråret 2023 af Fonden for Retfærdig 
Omstilling (FRO) på baggrund af en samlet projektansøgning, BeyondFossil, som Energy Cluster, 
GESEK, work-live-stay og Erhvervshus Sydjylland indsendte sammen. 

Han understregede, at der er flere forskellige krav til et projekt, som skal modtage tilskud fra den 
åbne pulje. Dels er der et sæt vurderingskriterier, som kan bruges til at score de forskellige 
projekter i forhold til fire overordnede temaer. ECD og GESEK's projektdirektør havde på forhånd 
vurderet de syv indkomne projekter i forhold til kriterierne. 

Derudover er det ligeledes et krav, at projekterne i den åbne pulje skal bidrage til den samlede 
effektskabelse, der er beskrevet i BeyondFossil ansøgningen. Effekterne måles i forhold til en 
række kvantitative 'indikatorer', som er defineret for FRO programmet. Det er f.eks. antal private 
virksomheder involveret, antal vidensinstitutioner involveret eller antal SMV'er involveret.   

Endelig er det naturligvis afgørende, at det enkelte projekt i den åbne pulje også passer til den 
strategiske retning og vidensudvikling, som GESEK's styregruppe ønsker for fyrtårnet.  

LHA gennemgik herefter kort de indkomne forslag. 

På den baggrund samlede styregruppens interesse sig om tre ud af de syv projektforslag: 

1. Metanisering og energioptimering i syddanske biogas- og energianlæg (Tønder) 
2. Sektorkobling mellem PtX-anlæg, forsyning og virksomheder (Aabenraa)  
3. Grøn indenrigsflyvning fra Sønderborg med eSAF, GreenAviation (Sønderborg) 

1. vurderedes umiddelbart til at kunne bevilges tilskud, da projektet både lever op til FRO's 
vurderingskriterier samt det indikatorbillede, som blev indmeldt i Beyond Fossil vedr. den åbne 
pulje. 

De to øvrige projekter vurderedes af styregruppen som interessante fyrtårnsprojekter. 

Styregruppen besluttede at bakke op om tilsagn til 'Metanisering og energioptimering i syddanske 
biogas- og energianlæg' og opfordrede ECD og GESEK til at gå i dialog med de to øvrige 
kvalificerede projekter mhp. evt. at styrke projektforslagenes effektskabelse yderligere i forhold til 
de indmeldte indikatorer i BeyondFossil - ikke mindst på SMV siden. Afhængigt af 
tilbagemeldingerne fra projekterne, kan det resterende beløb i puljen anvendes, ellers kan ECD og 
GESEK evt. vejlede projektgrupperne i at skaffe funding ad andre kilder. 



 

 

 

 

  

 
 

4. Status på kommunal funding v. Nikolaj Stig Nielsen 

NSN oplyste, at forslaget om kommunal funding, som blev distribueret til borgmestrene og 
kommunaldirektørerne i de 13 sydjyske kommuner d. 20. juni, har affødt reaktioner fra tre af 
kommunerne. På den baggrund har NSN haft foretræde for økonomiudvalgene i Vejen, Esbjerg og 
Kolding. I de to førstnævnte møder deltog Jesper Frost Rasmussen ligeledes fra GESEK's side. 

NSN gennemgik kort de 4 hovedargumenter for at større GESEK fremadrettet, som det har været 
formidlet på møderne: 

1. Optimering af funding. Projektmidlerne til de 8 erhvervsfyrtårne er konkurrenceudsatte, og 
Sydjylland står bedre i denne konkurrence, hvis der er dedikerede ressourcer til at udvikle 
fyrtårnets identitet og profil. 

2. Regional innovationsstrategi. GESEK styrker via sin styregruppe en fælles retning og prioritering 
i de projekter, der via de projektbærende fyrtårnspartnere bliver  søsat i landsdelen. Det optimerer 
på sigt udbyttet og styrker den fælles identitet omkring grøn omstilling. 

3. Interessevaretagelse. GESEK kan proaktivt være med til at rejse dagsordener, hvor regulatoriske 
forhold blokerer for den grønne omstilling. Her giver partnerskabet med regeringen n ogle særlige 
kort på hånden. 

4. Markedsføring og formidling.  GESEK kan bidrage til at sætte sydjyske løsninger på 
verdenskortet og dermed bane vejen for eksport og internationale samarbejder.  

Glenda Napier bakkede op om argumentationen, men fremhævede udfordringen i at skabe værdi i 
GESEK uden at overlappe aktiviteterne hos de eksisterende erhvervsfremme-aktører - det kræver 
tæt gensidig strategisk koordinering. 

Mads Skau vurderede, at der var gode chancer for at få finansierings-forslaget igennem i de fleste 
kommuner, men forventede også, at det ville blive svært i enkelte, mindre kommuner, selv om der  
dér er tale om mindre beløb. Han pegede på, at der i Haderslev Kommune alene er optalt 96 
medlemskaber, som kommunen betaler til. 

 

 



 

 

5. Privat funding v. Steen Brødbæk 

SB ridsede baggrunden for det udsendte etableringsnotat samt budgetscenarie op. Såfremt 
der stilles kommunal finansiering til rådighed for GESEK's drift fra årsskiftet, forestår der at 
fastsætte et passende ambitionsniveau for GESEK's aktiviteter fremover.  2 mio. kr. i 
basisfinansiering alene vil betyde, at projektdirektøren samt evt. en ekstra ressource vil 
være finansieret, afhængigt af øvrigt driftsbudget; ønskes der mere, skal der skaffes 
yderligere midler, enten i form af projekttilskud eller tilskud fra private virksomheder. 
Sidstnævnte kan ske i form af sponsorater og/eller opkrævning af kontingenter. 

Glenda Napier anførte, at kontingentinddrivelse fra virksomhederne vil være en 
udfordring, idet det i så fald skal ske ud fra et værditilbud, som ikke overlapper med f.eks. 
energiklyngens tilbud. 

Iben Arvad bakkede op om denne skepsis og påpegede, at work-live-stay drives ud fra en 
basis af kontingenter fra virksomheder og kommuner, og hun ville være nervøs for, at en 
ny kontingentindbetaling til GESEK vil kunne kannibalisere work-live-stays 
eksistensgrundlag. 

Det blev aftalt, at der med udgangspunkt i kommentarerne bliver fremlagt et endeligt 
budget for GESEK i 2025 på næste møde. 
 

6. Opfølgning på drøftelser med Triangle Energy Alliance, Project Zero, Esbjerg Havn m.fl. 
Orientering v. Steen Brødbæk 

SB oplyste, at han og NSN havde afholdt bilaterale møder med formænd og direktører fra 
henholdsvis Project Zero og Triangle Energy Alliance (TEA) for at afklare mulighederne for et 
tættere samarbejde med GESEK. I mødet med TEA deltog desuden Jørgen Nielsen.  

Der var en imødekommende indstilling på begge møder. Aftalen blev, at de to organisationer samt 
Esbjerg Havn hver især modtager et oplæg til et kommissorium, som nærmere skal definere 
rammerne for samarbejdet imellem GESEK og hver af de tre organisationer indenfor de tre 
arbejdsspor: 

• Havvind (Esbj. Havn)  

• PtX (TEA) 

• Integrerede Energisystemer (PZ) 

7. Partnerskabet med regeringen - opfølgning på partnerskabsmøde og drøftelse af 
forslag til roadmap v. Steen Brødbæk 

SB oplyste, at erhvervsminister Morten Bødskov endnu engang valgte af aflyse og udskyde 
det planlagte partnerskabsmøde d. 9. sept., som skulle have fundet sted i Esbjerg. Det er 3. 
gang, at ministeren vælger at udskyde mødet kort for afholdelsen.  



 

NSN foreslog at sende en forespørgsel om et direkte møde i København med ministeren  
ved førstkommende lejlighed. Det bakkede Styregruppen op om.  

I mellemtiden vil der blive arbejdet videre med udkastet til roadmap. NSN vil række ud til 
Syddansk Universitet og Region Syddanmark, som er kommet med input. 

8. Afslag fra EU Kommissionen på Hydrogen Valley (Horizon) 2.0 ansøgning  
v. Nikolaj Stig Nielsen 

NSN orienterede om, at der er kommet afslag fra EU-Kommissionen på den ansøgning, som 
GESEK har været blandt primus motorerne på, om at etablere en såkaldt 'Hydrogen Valley' 
med udgangspunkt i Sydjylland. Muligheden var udbudt under EU's Horizon program. Der 
var tale om den anden Hydrogen Valley ansøgning fra konsortiet, idet den første ansøgning 
i 2023 ligeledes fik afslag. 
 
Kernegruppen bag ansøgningerne bestod, foruden GESEK, af Energy Cluster Denmark 
(projekt-lead), Triangle Energy Alliance, Det Syddanske EU Kontor samt Baltic Innonation 
Agency (hovedforfatter på selve ansøgningen). I alt var der 29 danske og udenlandske 
partnere med i ansøgningen. 
 
Den anden ansøgning blev højst overraskende scoret lavere af EU-Kommissionen end den 
første. Bestræbelserne i arbejdsgruppen var ellers rettet mod at imødegå de kritikpunkter, 
som EU-Kommissionens bedømmere formulerede efter den første ansøgning.  
 
Styregruppen anbefalede, at det bliver undersøgt nærmere, hvad baggrunden er for den 
lavere score til anden version af ansøgningen, og at tilgang og indhold bliver evalueret 
grundigt før et evt. tredje forsøg på at ansøge sættes i værk. 
 

9. Status på projektaktiviteter 

a) Test og demonstration. Lau Holm Albertsen  oplyste, at projekterne fra fase I 
(REACT) nu er ved at blive formelt afsluttede. Der ikke er større afvigelser på nogen 
af de igangværende projekter.I enkelte tilfælde har man måttet afvente ansættelser 
på universiteter for at komme i gang. Henrik Bindslev bad om at blive orienteret, 
hvis det er tilfældet i forhold til projekter med SDU. 
 

b) Iben Arvad Hansen fortalte, at work-live-stay og partnere generelt er på 
omgangshøjde med de kvantitative KPI'er, der er opstillet for indsatserne omkring 
arbejdskraft og kompetenceudvikling. Der er fire arbejdspakker, som i alt skal 
generere ca. 1.100 direkte SMV-kontakter. Steen Brødbæk efterlyste mere tid på 
næste møde til at øge Styregruppens forståelse for det konkrete indhold i 
aktiviteterne. 
 



 

 
c) Mads Sandemann orienterede i fremskridtene med at etablere 11 lokale SMV-

netværk om grøn energi over hele landsdelen i samarbejde med de lokale 
erhvervskontorer (LES). Længst fremme er Esbjerg, hvor der allerede er rekrutteret 
13 virksomheder. De øvrige Kommuner er stærkt på vej. Gruppernes fokus tager 
udgangspunkt i virksomhedernes egne definerede interesser og kan derfor variere 
fra kommune til kommune. 
 

d) Nikolaj Stig Nielsen oplyste, at arbejdet med at udvikle en visuel formidlingsmodel 
omkring sektorkobling er i gang som et samarbejde mellem State of Green og GESEK 
samt med designvirksomheden Kirt + Thomsen som ekstern partner . State of Green 
udgiver til efteråret et whitepaper om sektorkobling som en udløber af 
samarbejdet. 

10. Evt. 

Der var ingen drøftelser under dette punkt. 
 
 

Næste møde: Tirsdag d. 3. december 2024 


